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14. květen 
Den matek

Jarní měsíce přinášejí tradiční akce i oslavy

první čtvrtletí je za námi a  oslavili jsme 
i  letošní Velikonoce, a přestože se zima ne-
vzdává a odchází poněkud rozpačitě, školá-
ci už nedočkavě vyhlíží konec školního roku. 
Dětem zatím pádící čas nevadí, ale co my 
dospělí, které blížící se termíny uložených 
úkolů nenechávají klidnými… 

Jestli jsem v podzimním čísle zpravoda-
je psala o  právě realizovaných akcích obce 
zaměřených na zpevněné plochy, chodníky 
a  parkoviště, pak zpevněné plochy u  ma-
teřské školy již od listopadu slouží svému 
účelu. Děti přichází do školky pohodlně 
po suchém, bezpečném chodníku, rodiče 
dětí i  návštěvníci pošty zde využívají šest 
parkovacích míst před budovou mateřské 
školy. Možná je na místě připomenout, že 
k parkování slouží veřejnosti i  tři parkovací 
místa – podélné stání před sousedním do-
mem č.p. 11. Mrzí mě, když občas vidím ři-
diče přejet obrubník a zaparkovat částečně 
na travnatém pruhu a ještě k tomu v křižo-
vatce. Přitom jsou podélná parkovací místa 
volná. Snad nehraje roli popojetí o  dvacet 
metrů?  Hotovou stavbu předala místní fi r-
ma ALKA v nasmlouvaném termínu a kvali-
tě. Tato investiční akce stála obec 1,2 mil. Kč. 
Je na místě zmínit, že s  fi nancováním akce 
významně pomohl Jihomoravský kraj, který 
poskytl obci dotaci ve výši 900 tis. Kč. A ži-
votní podmínky obyvatelům Šulaperku snad 
zkvalitní nový chodník v „uličce“ u domu Ne-
jezchlebových a pak po křižovatku s Hlavní, 
který je prakticky hotový a již slouží. Stavbu 
za 179 tis. Kč předala obci fi rma KAJALS s.r.o. 
z Tvrdonic. 

Zahájení další rozsáhlejší stavby na re-
konstrukci obou chodníků na ulicích Hlavní 
a Lednická je plánováno na prázdninové ob-
dobí. Zcela zrekonstruovány budou chodní-
ky po obou stranách v ulicích Hlavní a Led-
nická, po levé straně silnice od křižovatky 
s ulicí Ke kostelu až po autobusovou zastáv-
ku U rybárny a po pravé straně až po areál 
fotbalového hřiště. Chodníky budou nově 
bezbariérové, ze zámkové dlažby v celkové 
délce trasy 722 m a v šířce 150 cm. Projekt 
se dokázal vypořádat s  poněkud stísněný-
mi poměry v  ulici Hlavní. Kromě chodní-
ku opřeného do chodníkové obruby zde 
bude umístěn i  liniový odvodňovací žlab 
s litinovou mřížkou, který nahradí současná 

Naša mamka, mamička, 
ta je prostě jednička!
Kytky zalít, prádlo prát,
o děti se postarat. 
My ji máme,
neprodáme!

Postavím jí velký hrad,
tam se s Lenkou budu hrát,
budeme jak princezny,
zvony se pak rozezní. 
Maminku tam posadím, 
kytky kolem rozsadím.

Naša mamka, mamička,
bude krásná jak ta kytička. 

To Ti k svátku přeje 
Tvoje dcera Anička.

Anička Drobiličová, 4.třída

betonová korýtka, a  zůstane až na výjimky 
zachován i úzký pruh zeleně. Palisádová zíd-
ka v betonovém loži zajistí stabilitu záhonů 
nad úrovní chodníku a  zcela jistě přispěje 
k  lepšímu vzhledu ulice. Věřím, že stavební 
fi rma bude brát maximální zřetel na stáva-
jící ozelenění, aby škody na zeleni byly mi-
nimální. Součástí stavby budou i dva osvět-
lené přechody pro chodce – u  autobusové 
zastávky U rybárny a  u fotbalového hřiště. 
Stavbu za bezmála 6 mil. Kč bude realizovat 
fi rma Stavba a údržba silnic s.r.o. z Břeclavi, 
která jako nejlepší obstála z pěti oslovených 
zájemců a  nabídla nejnižší realizační cenu. 
Ani na tuto fi nančně náročnou stavbu není 
obec sama. Státní fond dopravní infrastruk-
tury přispěje ze svého rozpočtu dotací téměř 
4,7  mil. Kč. Tato štědrost má však své pod-
mínky. Mimo dodržení přísných technických 
parametrů projektu je to především udr-
žitelnost projektu. Znamená to, že dalších 
nejméně pět roků se nesmí chodníky z jaké-
hokoliv důvodu rozebírat. Vyplatila se časo-
vě a argumentačně náročná jednání vedení 
obce se správci inženýrských sítí vedená 
v  loňském roce. Zatímco VaK Břeclav uvítal 
příležitost k výměně svých již starých, nebo 
materiálově nevhodných vodovodních pří-
pojek ve své režii, fi rma E.ON nejdříve ne-
jevila ochotu měnit současný stav. Zástupci 
distribuční fi rmy argumentovali poměrně 
nedávnou investicí do nových betonových 

Milí spoluobčané,

Naša mamka, 
mamička

Srdíčka maminkám, 1. třída ZŠ Hlohovec
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sloupů a prioritou investic na jiných místech 
regionu. Nyní je však jasné, že vlastní rekon-
strukci chodníků bude předcházet velmi vý-
znamné přeložení vzdušného vedení NN do 
zemního kabelu pod chodník. Pro vlastníky 
domů v tomto úseku ulic Hlavní a Lednická 
to znamená sice zásah do fasád domů, ale 
zbavení se venkovních přípojek stojí za to. 
Jediná telekomunikační společnost CETIN 
rezignovala na kabelizaci své sítě a přípojek 
do země a rozhodla se kvůli malému počtu 
klientů v  tomto úseku své zařízení úplně 
zrušit.  V  důsledku opatření E.ONu se obec 
rozhodla uložit do země i veřejné osvětlení, 
protože betonové sloupy, na kterých jsou 
dosud umístěné lampy VO a tlampače míst-
ního rozhlasu, zmizí. Na nově instalované 
stožáry v majetku obce se umístí nové LED 
lampy VO i  ampliony bezdrátového místní-
ho rozhlasu.  Nádhera. Z valné části průtahu 
obce zmizí snad kilometry drátů i  betono-
vé sloupy. Věřím, že obyvatelé těchto částí 
ulic Hlavní a Lednická pochopí, že celá akce 

bude poměrně rozsáhlá, náročná časově 
i  na koordinaci realizace opatření dalších 
investorů VaK Břeclav a E.ON, a budou trpě-
liví. Výsledný chodník bude, jak jsem zmínila 
dříve v článku, bezbariérový, vstřícný k han-
dicapovaným lidem, s vodícím pruhem pro 
slepce a  bude respektovat stávající vjezdy 
domů. Není určený k  parkování vozidel. To 
zdůrazňuji. Řidiči, kteří jsou zvyklí běžně na 
chodníku parkovat, se budou muset s  no-
vou situací smířit a parkování svých vozidel 
vyřešit na svém dvorku. 

Za husarský kousek lze považovat i dal-
ší přeložku elektrického vedení E.ONu do 
země v trase od trafostanice U rybárny, pod 
ulicí Chalupky, kolem kostela sv. Bartolomě-
je , školy a  kulturního domu na ulici Dolní 
konec. Jestli se to zdálo ještě vloni neuvěři-
telné, v těchto dnech již stojí nová kiosková 
trafostanice u řadovky za kulturním domem 
a  břeclavská fi rma RGV a.s. zahájila výko-
pové práce na přeložkách VN i NN, od ulice 
Ke kostelu v  různých trasách. Také v  tomto 

případě se obec rozhodla pro položení ka-
belu VO do země, a  to v  souběhu s  kabe-
lem NN, a  pořídit i  zde bezdrátový místní 
rozhlas. Po ukončení stavby se může obec 
zaměřit na obnovení oblíbeného dětského 
hřiště u  kostela bez obavy z  pádu elektric-
kého vedení. Nová výsadba nízké zeleně 
u parkoviště už nebude překážet ve výhle-
du a  naopak stín vzrůstnějších dřevin na 
dětském hřišti zajistí ochranu proti letnímu 
úmornému sluníčku. Zatím jsme na začát-
ku stavby, přesto věřím, že realizace všech 
těchto opatření učiní veřejný prostor mezi 
kostelem, školou a  kulturním domem zase 
o něco reprezentativnější. 

Milí spoluobčané, májky v  ulicích pro-
zrazují, že nejromantičtější měsíc roku je 
zde. Doufejme, že studený duben vystřídá 
konečně slunečné a  teplé počasí. Naše za-
hrádky se zazelenají vzešlou úrodou, na pro-
cházkách se potěšíme zelení a klidem příro-
dy. Tak si toho radostného užívejme.  

RNDr. Marie Michalicová, starostka

VÝPIS USNESENÍ
přijatých na 12. veřejném zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec

ve volebním období 2014-2018,  konaném dne 7.3.2017 v zasedací místnosti OÚ Hlohovec

Zastupitelstvo obce Hlohovec (dále jen “ZO”) na svém 12. veřej-
ném zasedání přijalo usnesení č.:
• 1/12/2017 - ZO zvolilo  ověřovatele zápisu: Zdeněk Garčic, Ing. Mi-

roslav Pipal.
• 2/12/2017ZO - zvolilo návrhovou komisi ve složení: předseda Ka-

rel Vlašic, členové Ing. Jaroslav Hajda, Mgr. Sylva Vlašicová.
• 3/12/2017 - ZO schválilo program dnešního zasedání ZO č. 

12/2017 ve zveřejněné podobě.
• 4/12/2017 - ZO vzalo na vědomí zprávu místostarosty obce o pl-

nění usnesení přijatých na minulém zasedání ZO.
• 5/12/2017 - ZO vzalo na vědomí informace o provedení rozpočto-

vého opatření č. 8/2016, viz příloha č. 1 zápisu.
• 6/12/2017 - ZO schválilo místnímu zájmovému spolku TJ Sokol 

Hlohovec individuální dotaci z  rozpočtu obce na činnost v  roce 
2017 ve výši 340.000,- Kč a uzavření veřejnoprávní smlouvy o po-
skytnutí dotace ve výši 340.000,- Kč.

• 7/12/2017 - ZO schválilo rozpočtové opatření č. 1/2017, viz příloha 
č. 2 zápisu.

• 8/12/2017 - ZO schválilo  výši měsíční odměny za výkon neuvol-
něné funkce dle zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších 
předpisů a dle nařízení vlády č. 37/2003 Sb., od 1.4.2017 dle přilože-
né tabulky viz. příloha č.3 zápisu

• 9/12/2017 - ZO schválilo  úplatný převod pozemku p. č. 676 v k. ú. 
Hlohovec o výměře 20 m2, z vlastnictví obce Hlohovec do vlastnic-
tví paní Marie Kašníkové, za cenu 238,- Kč za 1 m2.

• 10/12/2017 - ZO schválilo  úplatný převod pozemku p. č. 659/2 
v  k. ú.Hlohovec o  výměře 76 m2, z  vlastnictví obce Hlohovec do 
vlastnictví pana Libora Snopka, za cenu 238,- Kč za 1 m2.

• 11/12/2017 - ZO schválilo úplatný převod pozemku p. č. 678 v k. 
ú. Hlohovec o výměře 48 m2, z vlastnictví obce Hlohovec do vlast-
nictví pana Ing.Jaroslava Sochora, za cenu 238,- Kč za 1 m2.

• 12/12/2017 - ZO schválilo úplatný převod pozemku p. č. 672 v k. 
ú. Hlohovec o výměře 35 m2, z vlastnictví obce Hlohovec do vlast-
nictví Karla a Terezie Kašníkových, za cenu 238,- Kč za 1 m2.

• 13/12/2017 - ZO schválilo bezúplatné nabytí nemovité věci 
– pozemku p.č. 1773/1, ostatní plocha, jiná plocha, o  výměře 
30.070 m2, zapsané v  katastru nemovitostí u  Katastrálního úřa-
du pro Jihomoravský kraj, katastrální pracoviště Břeclav, na listu 
vlastnictví  č. 60000 vedený pro obec a katastrální území Hloho-
vec do vlastnictví obce Hlohovec z  vlastnictví České republiky, 
ke které je příslušný hospodařit Úřad pro zastupování státu ve 
věcech majetkových, a  to za účelem realizace ochrany přírody 
a životního prostředí.

JUDr. Pavel Kašník, místostarosta obce

Zprávy z radnice

Stavební práce před KD.Nový chodník v ulici Šulaperk.
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Letnění Prostředního rybníka
Lednické rybníky slouží k chovu ryb nepřetržitě od svého založení 

v 15. století. Letnění těchto rybníků má dlouhou tradici – v minulosti 
bylo běžnou součástí jejich obhospodařování. Úplné vypuštění rybní-
ka nebo výrazné snížení hladiny ve vegetačním období mělo tenkrát 
čistě hospodářské důvody. Především se tak dosahovalo zvýšení při-
rozené produkce rybníka v  následujících letech, rozkladu nežádou-
cích látek a  zničení parazitůa původců rybích nemocí.Dříve se dna 
vypuštěných rybníků osévala nebo osazovala různými plodinami, ať 
už pro přímou sklizeň (např. obilím, pícninami, zeleninou), nebo za 
účelem zeleného hnojení. Polními plodinami však nebylo nikdy oseto 
celé obnažené dno, a tak získaly prostor pro svůj vývoj i rostliny, které 
jsou na život v  tomto specifi ckém prostředí přizpůsobeny.Jedná se 
o konkurenčně slabé druhy s krátkým životním cyklem. Tento způsob 
hospodaření zároveň vyhovoval také mnohým ptákům využívajícím 
obnažená dna k hnízdění. 

Kvůli intenzifi kaci rybářského hospodaření v nedávné minulosti 
a  celkovému zvýšení obsahu živin v  krajině ztratilo částečně letně-
ní svůj – v dřívejších dobách hlavní – smysl, a to zvyšovat produkci 
ryb. Dnešní rybníky totiž trpí přebytkem živin, který současné rybí 
obsádky nejsou schopny využít. Pro přerušení vývoje parazitů a pů-
vodců rybích chorob a pro celkové ozdravění rybníka má však letnění 
stále nezastupitelnou úlohu. Letněním lze těchto cílů dosáhnout bez 
nutnosti nebo při výrazném omezení přidávání dalších cizorodých 
látek do vody (léčiva, vápnění, atd.) – zákon o vodách označuje tyto 
látky jako „látky závadné“.Také z pohledu ochrany přírody je letnění 
stále žádoucí.Na letněné rybníky je totiž existenčně vázáno mnoho 
vzácných a ohrožených druhů rostlin a živočichů. Z ptáků jsou to pře-
devším bahňáci, některé druhy kachen a  brodivých ptáků, z  rostlin 
hlavně druhy obnažených den (např. protěž žlutobílá a  řepeňdur-
koman) a v případě Lednických rybníků i některé slanomilné druhy 
(např. bahenka šášinovitá a  merlík slanomilný).Tyto organismy byly 
z naší krajiny vytlačeny v důsledku odvodňování přírodních mokřadů, 
a letněné rybníky pro ně tak představují jedno z posledních míst pro 
přežití v naší přírodě. Proto je společnou snahou vlastníka Lednických 
rybníků, Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, Správy CHKO Pálava, 
a  stávajícího rybářského hospodáře, Rybářství Hodonín, s.r.o., tento 
způsob hospodaření opět uvést do praxe.

V letošním roce připadloletnění na Prostřední rybník. Tento ryb-
ník bude alespoň do 15. července (pokud nedojde k povodňovému 
stavu) na snížené hladině. V současné době je možnodostat z jižního 
břehu takřka suchou nohou na jeden z ostrůvků. I když bude ten-

to stav nepochybně lákat k jeho návštěvě  a při dalším poklesu 

hladiny ik procházkám podél jižního a severního břehu, žádáme 

návštěvníky, aby těmto svodům odolali. Pohybem po obnaženém 
dně totiž dochází k rušení ptáků, kteří tuto jedinečnou událost jistě 
využijí v hojném počtu k odpočinku a doplnění sil při jarním i pod-
zimním tahu. Ostrůvky využívají k hnízdění husy velké, jejichž první 

rodinky se začínají na rybnících objevovat v těchto dnech, ale i další 
druhy, jejichž hnízdění teprve začíná. Neustálé rušení hus a „kachen“ 
při hnízdění může vést k zastydnutí snůšky.Na holých písčitých dnech 
si svá hnízda s oblibou staví bahňáci – ptáci, kterým v dnešní krajině 
nebezpečně ubývají hnízdní možnosti. Jejich hnízda jsou velmi nená-
padná, často se jedná jen o důlek ohraničený vegetací (čejka chocho-
latá) nebo vystlaný kamínky či úlomky lastur (kulík říční), a proto hro-
zíjejich zašlápnutí. Rodiče chrání své hnízdo před predátorem (i před 
člověkem) tak, že na něj nalétávají ve snaze ho zahnat nebo předstírají 
zranění, aby hoodvedli z jeho blízkosti.Upoutání pozornosti rodičů na 
procházejícího člověka mohou využít jiní predátoři (např. vrána šedá)
a snůšku zničit. Nebezpečí hrozí i mláďatům. Bahňáci mají čerstvě po 
vylíhnutí zakódovaný refl ex na ochranu proti predátorům. Na varov-
ný hlas jednohoz rodičů zůstanou ve strnulé poloze přikrčeník zemi. 
Tento refl ex a maskovací kresba prachového peří jeučiní prakticky ne-
viditelnými, a zachrání je tak před pátravým zrakem predátora, který 
reaguje na pohyb. Protibotě procházejícího člověka nebo proti volně 
pobíhajícímu psu je ale tento způsob ochrany neúčinný. 

Zákaz vstupu do prostoru Lednických rybníků platí ze zákona ce-
loročně, a to i u rybníků s normální výškou hladiny. U letněného Pro-
středního rybníka však letos zvláště apelujeme na jeho dodržování. 
Návštěvníky s psími miláčky žádáme o to, aby zabránili jejich volnému 
pobíhání po obnaženém dně rybníka.Dodržováním výše uvedených 
pravidel můžete výraznou měrou přispět k ochraně přírody ve vašem 
okolí i vy.

Správa CHKO Pálava plánuje v následujících měsících komento-
vané vycházky podél břehů Prostředního rybníka zaměřené na pta-
čí osazenstvo a na rostlinstvo osidlující obnažená dna. O termínech 
těchto vycházek budeme případné zájemce informovat na našich 
webových stránkách – www.palava.ochranaprirody.cz v sekci Akce.

Text i foto Vlastimil Sajfrt, Helena Prokešová

O letnění informují i cedule instalované v terénu.

Několikadenní mládě kulíka říčního v ochranné poloze. Hnízdo čejky chocholaté.
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Dění v obci

Ohlédnutí stárků za letošním fašankem a Velikonocemi
První akce krojované chasy z Hlohovce, která je v režii nových stárků, 
je už tradičně fašank. Ten letošní se uskutečnil v sobotu 25.2. 2017. 
Mládež se ráno sešla ve sklepě u Vlašiců a za doprovodu dechové 
hudby Pivoňka s  kapelníkem Vítem Baránkem se vydala do ulic, 
aby poslední slavnost před čtyřicetidenním půstem řádně oslavila. 
Po obchůzce obcí se průvod odebral do hospody Pančava, kde se 
všichni veselili až do pozdních večerních hodin. Velký dík patří těm, 
kteří nám do pokladničky darovali příspěvek na chod naší chasy.
Další událostí, která neodmyslitelně patří mezi naše tradice, je veli-
konoční pondělí. Po náročném nedělním koštu místních vín se před 
kostelem svatého Bartoloměje sešlo třináct šohajů, tedy relativně 
hojný počet. Potom se chlapci vydali vyrócat domácí děvčata, kte-
rá si pro ně připravila pohoštění. Naše poděkování patří také panu 
Benešovi, který nám pomohl s upletením téměř šestimetrové rócy.

Stárci Jan a Karel Vlašicovi
Foto archiv redakce 

 Lohovecké děti zpívaly „Na Brně“
Koncem února byl náš soubor osloven Českým Rozhlasem Brno 

s prosbou o nazpívání několika písniček do pořadu, ve kterém jsou 
postupně představovány soubory s  nejrůznějším repertoárem. Náš 
soubor spadal do škatulky dětský folklorní soubor. V pondělí 27. 2. 
a v úterý 28. 2. v dopoledních hodinách jsme tak měli možnost po-

slechnout si krátké povídání o souboru Lohovecké děti a zaslechnout 
písničky Ztratila sem fěrtůšek  a Na zelenej lůce sedí zajíc. Nahrávání 
proběhlo v naší základní škole, a přestože bylo pro děti velmi vyčer-
pávající, zvládli to všichni opravdu na jedničku.

Mgr. Gabriela Hřebačková,  vedoucí souboru

DH Pivoňka zahrála v průvodu masek.

Velikonoce 2017 - chasa s paní starostkou.

Velikonoce, chlapci chodí rócat děvčata.

Velikonoční mše v kostele sv. Bartoloměje.Fašank 2017, průvod masek.
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Mikulovský zpěváček přinesl našim  dětem  několik umístění

Pásmo Na veliků noc zhlédli Hlohovčané již podruhé

Dne 25. 3. 2017 proběhl v Mikulově již 18. ročník dětské pěvecké 
soutěže Mikulovský zpěváček. V Mikulově zazpívalo celkem 25 dětí 
ve 2 kategoriích. Z Hlohovce se zúčastnily 4 děti – Anna a Lenka Dro-
biličovy za DFS Borověnka z Valtic a  Alžběta Hřebačková a Vladan 
Drobilič za DFS Lohovecké děti. Porota to neměla vůbec jednodu-
ché, všechny děti zazpívaly krásné moravské lidové písničky, jak nej-
lépe to dovedly. Vyhlášení těch nejlepších však přineslo do Hlohovce 
velkou radost. Anna Drobiličová získala v kategorii 9 – 15 let 1. místo 

V sobotu 8. dubna 2017 ožil kulturní dům 
v Hlohovci opět cimbálovou muzikou. Dětský 
folklorní soubor Lohovecké děti zde pořádal 
ve spolupráci s rodiči své již druhé vystoupe-
ní. Tentokrát se představil s pásmem Na veliků 
noc, plném písniček, básniček a tanečků s jarní 
tématikou. Za doprovodu cimbálové muziky 
Kamenica z  Hlohovce vystoupili poprvé také 

a postupuje tak do dalšího kola soutěže Zpěváček Slovácka ve Veselí 
nad Moravou.  V kategorii 6 – 9 let se Alžběta Hřebačková umístila na 
2. místě, Lenka Drobiličová na 3. místě a Vladan Drobilič získal cenu 
poroty pro nejmladšího účastníka soutěže. Všechny děti si tak domů 
odvezly diplomy, pamětní listy i věcné ceny, ale především dobrý po-
cit a radost z toho, že v Hlohovci se stále zpívá a doufejme, že zpívat 
nepřestane.

Mgr. Gabriela Hřebačková, vedoucí souboru

malí sólisté Alžbětka Hřebačková, Lucinka 
Tesaříková a VladánekDrobilič. 

Jako hosté  se na pódiu přestavily děti 
z DNS Borověnka z Valtic, které za doprovo-
du cimbálových muzik Osminka a  Kapuráci 
předvedly ukázky lidových tanců. Pod vede-
ním paní učitelky Veroniky Jíchové zazpívaly  
a  svůj talent předvedly také sestry Anežka, 

Lohovecké děti se svým pásmem. 

Magdalenka a Eliška Chládkovy a sestry Anič-
ka a Lenička Drobiličovy. Po celou dobu pro-
gramu probíhal velikonoční jarmark, ochut-
návka různých dobrot a malý košt vín. 

Všem organizátorům i účinkujícím patří vel-
ký dík za to, že přispěli k úspěšnosti této akce.

Jitka Vachůtová, DiS, vedoucí souboru
Foto E. Chládková

POZVÁNKA NA KULTURNÍ AKCE
• Krojovaná chasa a obec Hlohovec pořádají v sobotu 20. 5. 2017 

v 15.00 hodin tradiční  MÁJOVÉ HODKY. K tanci a poslechu hraje 
DH Hornobojani. Sraz krojované mládeže je ve 14.00 hodin u stár-
ka Jana Vlašice na ulici U sadů. Začátek zábavy je v 15.00 hodin 
u KD.   

• TJ Sokol Hlohovec pořádá v sobotu 1. 7. 2017 ve 20.00 hodin 
tradiční BENÁTSKOU NOC v are-
álu před KD v  Hlohovci. K  tanci 
a  poslechu hraje skupina R.M.M. 
Srdečně se na Vás těší pořadatelé.

Prodej velikonočních výrobků.Nabídka občerstvení.

DNS Borověnka z Valtic. 
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 Mezinárodní šachový turnaj mládeže 
 Memoriál čs. legionářů v Hlohovci

Na sobotu 25. 2. 2017 připadl masopust, neboli „fašank“. Ovšem 
v 9.00 hodin se v Kulturním domě v Hlohovci uskutečnil již II. ročník 
Mezinárodního šachového turnaje mládeže - Memoriál čs. legionářů, 
který pořádala Jednota ČsOL Valtice a Spolek vojenské historie Valti-
ce. Letos navázal na ten loňský, kdy si tenkrát přijelo zahrát celkem 
13 dětí z  České a  Slovenské republiky. V  letošním ročníku jsme za-
znamenali velký nárůst, kdy se mezi sebou utkalo celkem 27 dětí a to 
z Hustopečí, Drnholce, Lanžhotu, Mikulova, Poštorné, Velkých Pavlo-
vic a nechyběli ani zástupci z místního Hlohovce. Účastníci zde byli 
také ze Slovenska, a to z Brezové pod Bradlom, kteří s sebou přivezli 
putovní pohár a jeho loňského držitele Jakuba Úlehlu. Organizačně 
celou akci, včetně rozhodčích a logistického zabezpečení, zajišťovali 
členové Jednoty ČsOL Valtice, za což jim patří dík. Šachovnice zapůj-
čili Spolek vojenské historie Valtice, šachový klub Hustopeče a šacho-
vý klub Poštorná. Systém turnaje díky velkému počtu hrajících byl 
švýcarský na sedm kol, vítěz byl znám již ve 13.00 hodin. Jako nejsta-

tečnější hráč byla vyhlášena Sophie Válková z Velkých Pavlovic, která 
jako jediná zastupovala ženské pohlaví. Třetí a druhé místo obsadili 
hráči ze šachového klubu Hustopeče, jmenovitě Martin Vaculík – 
3. místo, Matyáš Hrádek – 2. místo. O půl bodu, celkem 6,5 bodu, vy-
hrál a obhájil své loňské vítězství Jakub Úlehla ze Slovenska - Brezové 
pod Bradlom. 

Zástupci z Hlohovce, Vachůt Vojtěch se umístil na 23 a Fabičovic 
Josef na 21 místě. Protože se jedná o hráče, kteří nejsou registrováni 
v žádném šachovém klubu, je to výsledek velmi dobrý a povzbuzující 
do dalších turnajů, které se zde v  Hlohovci připravují i  do budouc-
na. Věříme, že den si všichni užili a  v  příštím roce se sejdeme ještě 
v hojnějším počtu. Poděkování patří Obecnímu úřadu v Hlohovci za 
poskytnutí prostoru a pořadatelům, včetně rozhodčích.

Výsledkovou listinu lze najít na http://www.chess-results.com/
tnr265793.aspx?lan=5&art=1&wi=821

Text a foto Zuzana Kuntová – tajemnice jednoty ČsOL Valtice

Letošní vítězové. Šachový turnaj v KD.Turnaje se účastnili také hráči z Hlohovce.

Velikonoční výstava vín 2017
Tradičně, tak jako každý rok na veliko-

noční neděli, byla Českým zahrádkářským 
svazem ZO Hlohovec uspořádána Velikonoč-
ní výstava vín. Letošní výstava se konala dne 
16. 4. 2017 v místním kulturním domě a na-
vštívilo ji 930 lidí. Mezi návštěvníky patří jak 
místní obyvatelé a lidé z nejbližšího okolí, tak 
lidé ze všech koutů republiky, kteří se k nám 
každoročně na tuto akci rádi vracejí.  

Výstavnímu výboru předsedal Cyril Mi-
chalica, dalšími členy byli Radomil Bergauer, 
Jaroslav Buriánek ml., Radek Bergauer, Josef 
Lípa, Josef Beneš ml., Zdeněk Doležal ml., Jan 

Malčic, Jan Fabičovic a Jan Michalica. Garan-
tem výstavy byl Pavel Buriánek. 

Celkem bylo letos vystavováno 587 vzor-
ků, z toho 394 byla bílá vína, 56 vzorků rosé 
a klarety a 137 vzorků červených vín. Zlatou 
medailí bylo oceněno 77 vín, stříbrnou me-
dailí 28 vín, dále pak 27 vín získalo bronzovou 
medaili a 71 vín bylo oceněno diplomem. 

Nejlépe hodnocenými víny, a tedy šampi-
ony letošní výstavy, se stala za bílá vína odrů-
da Rulandské bílé Jakuba Baránka z Břeclavi 
a za červená vína byl nejvyššími body oceněn 
Dornfelder Aleše Kani z Charvátské Nové Vsi. 

Výběr vzorků z nabídky. Výstava vín v KD.

Nejlépe hodnoceným vínem místního vi-
naře byla Frankovka rosé Martina Doležala. 
Nejlepší kolekci vín získal Reitmayer z Hern-
baumgartenu. 

Celou akci doprovázela svou hudbou 
a zpěvem cimbálová muzika Notečka, ke kte-
ré si vždy návštěvníci výstavy rádi přidávají, 
ať už zpěvem, nebo tancem.

Výstavní výbor děkuje všem vinařům 
za dodané vzorky vín a všem, kteří pomohli 
s přípravou výstavy.

Předseda výstavního výboru Cyril Michalica ml.
Foto archiv redakce 
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Fašankové období bývalo v minulosti ukončeno bujarým tříden-
ním fašankovým veselím a skončilo o půl noci před Popeleční stře-
dou.

V katolických kostelech se o Popeleční středě uděloval a dodnes 
uděluje tzv. popelec. Kněz udělá věřícímu popelem získaným spále-
ním posvěcených jívových ratolestí (kočiček) z Květné neděle minu-
lého roku na čele kříž se slovy: „Pomni člověče, že prach jsi a v prach 
se obrátíš.“ Tím připomíná pomíjivost všeho pozemského, ale také to, 
jak všechno, co člověk za dosavadního života vytvořil, se může zhrou-
tit a lehnout popelem.

Popeleční středou, dnem přísného postu začíná postní doba. 
V  tomto období věřící upouštějí od všech radovánek, tancovaček 
i svateb. Povoleny byly jen svatby vdovce a vdovy, či vdovce se svo-
bodnou dívkou, která se šla starat o jeho děti. Půst býval také od jídel 
z masa a pití trval 40 dní a měl lidem připomínat 40 dní, které Ježíš 
podle Bible strávil na poušti. 

Postních nedělí je šest a každá má své pojmenování: Černá, Praž-
ná, Kýchavá, Družebná, Smrtná. Šestou nedělí je neděle „Květná“ a je 
spojována s  legendou vítání Krista zelenými ratolestmi při příjezdu 
do Jeruzaléma. Do dnešní doby trvá prastarý zvyk přinášet na Květ-
nou neděli do kostela zelené ratolesti jako symbol probouzející se 
přírody. Květnou nedělí začíná pašijový týden a při mši jsou v kostele 
zpívány „Pašije“.

Po květné neděli nastávají další dny pašijového týdne. Mezi nimi 
je i Zelený čtvrtek, o kterém při mši svaté zazní mohutně zvony, zvon-
ky a varhany, aby poté utichly až do slavnostní nedělní mše. Jejich 
zvonění je pak až do neděle nahrazeno „hrkáním“, které zajišťují děti 
– starší chlapci hrkavicemi, mladší chlapci s děvčaty hrkávkami a kle-
pači. Tato tradice se výjimečně v naší obci udržela i v době totality 
a pokračuje dosud.  

Následující den „Velký pátek“, den velkého a  přísného půstu je 
dnem velkého smutku, dnem ukřižování Ježíše Krista. V kostele není 
sloužena mše svatá, věřící se modlí u Božího hrobu. V tento den se 
v minulosti zastavilo veškeré dění, nesmělo se ani hýbat se zemí.

Po 40-tidenní postní době přichází „Bílá sobota“ se slavností 
„Vzkříšení“. Velikonoční svátky – Boží hod velikonoční, jsou největšími 
svátky křesťanů spojené s  památkou smrti a  zmrtvýchvstání Ježíše 
Krista. Na velikonoční neděli se konají slavnostní bohoslužby se slav-
ným „Aleluja“, na mši si lidé přinášejí pokrmy, a to obyčejně vařená 
vajíčka, chléb, mazanec a sůl, které bývají při mši posvěceny knězem. 
Tyto pokrmy si po příchodu domů rozdělí a společně sní. Po tomto 
slavnostním dnu přichází Velikonoční pondělí. V  minulosti o  tomto 

Od fašanku k Velikonocům

Okénko do historie

dnu brzo ráno chodili chlapci „rócat“ děvčata a pak šli na mši svatou 
kterou někdy ani nestihli. Malí chlapci dostávali vajíčka do „sotůrku“. 
V poslední době došlo ke změně. Nejprve chasa a převážně v krojích 
přijde na mši svatou do kostela a přinesou s sebou symbolickou až 
několikametrovou „rócu“, kterou jim kněz posvětí a  popřeje pěkný 
den. Pak jdou po vesnici rócat děvčata, což trvá až do pozdních od-
poledních hodin tak, aby je všechny navštívili. 

Termín Velikonoc a  od něj odvozené termíny ostatních svátků 
a náboženských událostí jsou pohyblivé a podmínky jejich výpočtů 
byly stanoveny v roce 325. Velikonoce se slaví první neděli po prvním 
jarním úplňku.

Ka teřina Vlašicová, kronikářka obce
Foto archiv rodiny Sadílkových

Velikonoce 1985, hrkání

Velikonoce 1985, hrkání

Hrkání hlohoveckých dětí.
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Rozmary počasí a události v minulosti
neboť vypukla válka s  Pruskem. Pruská voj-
ska zavlekla do kraje epidemii cholery. V naší 
obci během 6-ti týdnů (srpen – září) zemřelo 
68 osob.

Rok 1929 – Mrazivá vlna v únoru až -30°C  
zavalila téměř celou Evropu. Krutý mráz se-
vřel svými proudy hladinu vod (led byl až 
přes metr silný) a také povrch pevniny. Mra-
zem utrpěli lidé, zvěř, ovocné stromy a hlav-
ně vinná réva. Taková zima nebyla 152  let. 
V  Hlohovci, kde se snad nejvíce z  celého 
okresu ovocného stromoví pěstuje způsobila 
zima rolníkům škody katastrofální. Pohroma 
tato pocítěna byla na trzích v Břeclavi i v Mi-
kulově, kde ovoce zdejší mělo dobré jméno.

Rok 1935 – 5. června v podvečer se snes-
la nad katastrem obce bouře s  krupobitím. 
Kroupy měly velikost až slepičího vejce a zni-
čily obilí, ovocné stromy a hlavně vinohrady 
byly úplně zničené. Oken bylo v obci rozbito 
asi 150 tabulí.

Rok 1938 – v druhé polovině dubna při-
šly tak silné mrazy, že všechno rázem zničily. 
Škody ve vinicích i sadech byly nedozírné.

Rok 1971 – dne 5. března klesla teplota 
na -19°C, značně byly poškozeny vinice.

Uvedeno z Kroniky obce bez úprav
Kateřina Vlašicová - kronikářka

R. 1727 a 1728 poškodily kobylky všechnu 
zeleň a sežraly listí i ovoce. Vinnou révu ušet-
řily a po obě léta byla úroda vína velmi hojná.

Rok 1736 byl neobyčejně horký a suchý.
V  roce 1749 a  1750 rozmnožili se velice 

vrabci a  způsobili mnoho škod, takže bylo 
od vrchnosti jejich hubení nařízeno a  hlavy 
jejich musely být odváděny.

V roce 1785 mrazy trvaly celý březen
V roce 1811 a 1812 bylo léto velmi parné 

a suché, žně byly špatné, byla vydatná úroda 
vína

Rok 1813 byl velmi mokrý a žně byly špat-
né, vypukl také mor dobytka a mnoho kusů 
pohynulo

Roku 1852 obcí se přehnalo velké krupo-
bití. Strašlivé a nesčasné mračna dotáhly od 
Nikišpurku (Mikulova), tak v  dědině na tej 
straně, kde ty krúpy šlahaly, málo oken ostálo 
celých. Na kostele bylo potlučených tabulek 
oknových 70 kusů.

Roku 1861 byla podvakrát (28.7. a  3.8.) 
veliká vichřice která nejen na polích velké 
škody nadělala, ale i mnoho stromů i s křeny 
ze země vyvrátila.

Roku 1866, dne 23. a 24. května přišly po 
sobě dva mrazy, obilí pomrzlo a muselo být 
zaoráno. Nebylo dosti na jednom neštěstí, 

Náš kraj byl navštěvován nejen častými 
válečnými pohromami, ale i  v letech klidu 
a míru se vyskytly často neblahé příhody a ne-
štěstí, které našim předkům ztrpčovaly život. 

V pamětní knize obce Hlohovec jsou za-
znamenány tyto události:

V roce 1601 na vinohrady ruda jakási 
červená padla a všechny spálila, takže až do 
spodku réví vyschlo a zahynulo

V roce 1602 přišly v květnu veliké mrazy 
a poškodily vinohrady.

V  roce 1691 zuřila nad krajinou zdejší 
prudká vichřice, která mnoho domů a stodol 
poškodila a zničila.

V roce 1707,1708 a 1709 byly velmi tuhé 
zimy.

Rok 1712 byl zaznamenán jako velmi su-
chý, ale i přes tuto nepřízeň byla veliká úroda 
vína. 

V  roce 1712 a  1713 řádil mor dobytka 
a způsobil obyvatelstvu velké ztráty. Na celé 
Moravě uhynulo 22 000 kusů dobytka.

V  roce 1718 bylo takové sucho, že celá 
řeka Dyje téměř vyschla.

V roce 1719 řádil v kraji dobytčí mor, který 
velikých škod na dobytku způsobil.

V roce 1720 prudká vichřice mnoho škod 
na staveních a zahradách způsobila.

Pár archivních údajů z akce „Plynofikace obce“ z let 1982 - 1989
Plynofi kace obce patřila a  stále ještě patří – vedle odkanalizová-

ní obce – k největším investičním a stavebním akcím, které v naší obci 
probíhaly. Že byla náročná jak na přípravu, tak na fi nance, o tom svědčí 
archivní materiály, které by mohly být pro některé naše občany zajímavé.

Již v  roce 1982 se začalo jednat, kde vezme Místní národní výbor 
v Hlohovci, tehdy zastoupený předsedou s. Janem Drobiličem, dostatek 
fi nančním prostředků. 

Celkový rozpočet činil 4.950.000,- Kčs.
Akce byla rozdělena na 2. etapy.
I. etapa nazvaná „Výstavba plynovodního řadu k MŠ Hlohovec a při-

vaděče od silnice Lednice – Mikulov“ vybudovaná v roce 1983 měla roz-
počet 1.450.000,- Kčs.

II. etapa s názvem „Středotlaký a nízkotlaký rozvod plynu“, která byla 
zahájena v roce 1987, měla rozpočet 3.500.000,- Kčs.

Kromě těchto dvou etap se měla provést ještě „Stavba elektrické 
kabelové přípojky a příjezdové komunikace k Regulační stanici VTL/STL 
v  Hlohovci a  její rozpočet byl 47.000,- Kčs. Celou tuto částku zaplatilo 
Státní rybářství Pohořelice.

Došlo proto k jednání se Státním rybářstvím, odštěpným závodem 
Pohořelice, zast. ředitelem ing. Robertem Kadlecem, Jednotou, spotřeb-
ním družstvem v  Mikulově, zast. přesedou ing. Bořivojem Polanským 
a  Jednotným zemědělským družstvem „Hraničář“ se sídlem v  Sedleci, 
zast. předsedou ing. Stanislavem Pláteníkem ohledně sdružení fi nanč-
ních prostředků. Byly uzavřeny smlouvy, a to takto:
Na I. etapu měly výše uvedené organizace přispět těmito částkami:
• Rybářství Pohořelice – 400.000,- Kčs
• Jednota Mikulov – 400.000,- Kčs
• JZD Sedlec – 150.000,- Kč

Zbývající část měla být vybudována v akci „Z“ (pro mladší generaci – jed-
nalo se o svépomocné práce občanů zdarma).

Na II. etapu měly výše uvedené organizace přispět takto:
• Rybářství Pohořelice – 400.000,- Kčs
• Jednota Mikulov – 200.000,- Kčs
• JZD Sedlec  - 500.000,- Kč.

Zbytek měl být pokryt fi nancemi ze státního rozpočtu a opět prací 
v rámci akce „Z“. Samozřejmě, investor se musel zavázat, že např. zaměst-
nancům Státního rybářství umístí každoročně 10 dětí v místní mateřské 
škole a že umožní napojení svých objektů (teplá odchovna kachen a hos-
podářské středisko Hlohovec, 4 bytové podnikové jednotky, správní bu-
dova) a přednostně umožní připojení rodinných domů v osobním vlast-
nictví pracovníků hospodářského střediska v  Hlohovci na tento nový 
plynovodní řad, zaměstnancům Jednoty umístí nejméně 8 dětí v  MŠ 
a rovněž umožní napojení svých provozoven, a to provozovny veřejné-
ho stravování a nákupního střediska a rodinných domů pracovníků Jed-
noty a členům JZD Hraničář bude umísťovat v MŠ potřebný počet dětí 
a umožní napojení střediska živočišné výroby v Hlohovci na plynovod.

Z archivních dokumentů vypracovala Marie Sítková

Inzerce
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Hrajeme divadlo.

Karneval v mateřské škole.

Brigáda na školní zahradě.

Zprávičky ze školky

S koncem ledna se nám školní rok překlopil do své druhé poloviny. 
Letos jsme si konečně užili pořádné sněhové nadílky, bobování a zim-
ních her na naší zahradě. V únoru jsme se pak fašankovými oslavami 
plnými veselí pomalu rozloučili se zimou – uspořádali jsme ve školce 
karneval, kde se děti proměnily v roztodivné pohádkové postavy, zví-
řátka a leccos jiného a ve víru tance se dosyta vyřádily. A protože k ma-
sopustní zábavě neodmyslitelně patří i bohatý stůl se spoustou dobrot, 
pustili jsme se s chutí do díla a vlastnoručně napekli koláče a  frgále. 
Byly tak dobré, že je s chutí baštili i jinak zarytí „nejedlíci“.

V březnu si naši malí budoucí čtenáři byli prohlédnout místní 
knihovnu, kde jim paní knihovnice již tradičně připravila zajímavý pro-
gram. V  tomto měsíci jsme taky uspořádali oblíbenou jarní dílničku, 
kde děti se svými rodiči v příjemném a přátelském prostředí vytvořily 
spoustu krásných a nápaditých dekorací, které teď zdobí naši školku. 

S batůžky plnými dobrot jsme vyrazili do Kamenice obdivovat krá-
su kvetoucích hlaváčků, což jsme samozřejmě spojili s dětmi velmi ob-
líbeným piknikem v přírodě.

S  chutí jsme se pustili i  do jarního úklidu naší školní zahrady. Tu 
jsme zbavili zbytků spadaného listí a větví a děti si zároveň si zasely 
záhon hrášku, aby bylo i nějaké to zdravé mlsání.

Kromě běžných denních činností, zábavy a pravidelných měsíčních 
divadelních představení nás ještě čeká výlet do „opravdického“ divadla 
Radost v Brně na představení „Broučci“.

 V červnu týdnem dětských radovánek (který bude jako vždy plný 
zábavy a sportovních aktivit) oslavíme Den dětí a taky se zúčastníme 
olympiády pro mateřské školy, kde naši malí „olympionici“ změří své 
síly s dětmi z okolních školek.

No a už tu bude konec června, kdy se tradiční zahradní slavnos-
tí za účasti rodičů s dojetím rozloučíme s dětmi, které nám po třech 
společně strávených letech odejdou po prázdninách do základní ško-
ly.    A pak už nás čeká jen zasloužený odpočinek, protože nám začnou 
PRÁZDNINY!

Zdenka Hajdová, vedoucí učitelka MŠ
Foto archiv MŠ

Náš nový záhonek.

Zimní radovánky.Pečení buchet děti baví.
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Škola naruby, 28. 3. 2017.Rozvoj čtenářské gramotnosti v okresní knihovně.

10. školní ples ZŠ Hlohovec a ZŠ Lednice. Dětský karneval v KD.

Beseda o vojenských uniformách v ZŠ.

Zprávy ze školy

Naplňování cílů školního vzdělávacího programu v základní škole
přípravě výzdoby pro oba plesy. Dobrá po-
ezie vystihuje  naše zážitky  a fantazii. Svými 
nejlepšími básničkami se tak žáci prezentují 
v  recitační soutěži, kterou každoročně pořá-
dáme v  měsíci březnu. Do tohoto projektu 
byla rovněž zahrnutu návštěva jak místní, tak 
okresní knihovny. V  měsíci březnu na žáky 
čekala Škola naruby, kde si své pedagogické 
povolání vyzkoušeli sami žáci coby učitelé. 
V  rámci roku objevů navštívili žáci v  březnu 
Planetárium Mikuláše Koperníka v Brně, kde 
zhlédli zajímavý program o hvězdách a sou-
hvězdích. Přiblížil žákům nejnovější poznatky 
o  vzdáleném Vesmíru, jeho vzniku a  vývoji. 
Pokusy a  objevy si rovněž vyzkoušeli ve vy-
učování žáci 4. třídy, aktivity žáků tak zvy-
šovaly rozvoj a  stimulaci myšlení, tvořivost 
a fantazii. Dopravní výchova dlouhodobě pa-

Ve školních vzdělávacích programech se 
školy zavazují k naplňování hlubších cílů, než 
je pouze vyučování obvyklých předmětů ve 
školních lavicích. Proto i  neformální vzdělá-
vání a  spolupráce s  ostatními veřejnými in-
stitucemi tvoří nedílnou součást naplňování 
cílů vzdělávání stanovených ve školním vzdě-
lávacím programu. Škola tak vytváří pevnou 
a  pestrou škálu školní činnosti, která je pro 
danou školu charakteristická a kterou se odli-
šuje jedna škola od druhé.

Druhé pololetí školního roku 2016/2017 
s  názvem „Rok objevů“ jsme  rozšířili svoji 
vzdělávací činnost hned v únoru o zajímavou 
přehlídku vojenských uniforem a  zbraní ve 
spolupráci s  panem Františkem Trávníčkem, 
kterému patří naše velké poděkování. Uni-
formy jsou důležitou součástí naší historie.  
Od pestrých válečných oděvů starověkých 
bojovníků přes barevné kabátce historických 
vojsk až po moderní bojové obleky součas-
ných armád. Mediální výchovu podpořily 
dva školní plesy. Náš reprezentační školní 
ples a dětský maškarní ples je vždy pojat jako 
dlouhodobější školní projekt, v  němž mají 
důležité místo všichni žáci.  Na jubilejním 
10. školním plese, který pořádáme ve spo-
lupráci s  naší spádovou školou ZŠ Lednice, 
se prezentují především žáci osmých a  de-
vátých tříd s  předtančením slavnostní po-
lonézy. Naopak maškarní ples si pak užívají 
naši menší školáci, kteří rovněž pomáhali při 

tří mezi klíčové aktivity v oblasti bezpečnosti 
silničního provozu ve školách. Povinně vstu-
puje prostřednictvím školních vzdělávacích 
programů do výuky. Dopravní výchova BESIP 
proběhla v naší škole v dubnu, byla zaměře-
na na předávání jak teoretických znalostí, tak 
praktických dovedností dětí.

Školní rok s názvem „Rok objevů“ se po-
malu blíží ke svému konci, ale vzdělávání 
žáků zdaleka nekončí. Také v měsících květ-
nu a v červnu čeká na žáky školy  poznávání 
a objevování přírodních zákonů formou pro-
jektových dnů. Seznámí se tak s  vhodnými 
pomůckami a vybavením,  budou moci sami 
vyzkoušet některé pokusy a  objevy. Ať se 
nám vše vydaří!

Mgr. Elena Jankovičová, učitelka ZŠ
Foto archiv ZŠ
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Povinná školní docházka začíná počát-
kem školního roku, který následuje po dni, 
kdy dítě dosáhne šestého roku věku. Nástupu 
do 1. ročníku předchází zápis, který je vlastně 
takovým malým zjištěním, zda je dítě na škol-
ní docházku po všech stránkách připraveno 
a start školních povinností zvládne bez stresu 
a obtíží. 

Zápis do 1. třídy je slavnostní událostí pro 
dítě i  jeho rodiče a  v naší základní škole pro-
běhl 5. dubna 2017 v době od 15.00 do 18.00 
hodin. Pohádkové postavičky u vchodu do bu-
dovy školy postupně přivítaly 13 předškoláků 
v doprovodu jejich rodičů a dalších rodinných 
příslušníků. Všichni byli velmi dobře připrave-
ni a bez ostychu odpovídali na otázky a hravě 
plnili drobné úkoly motivované pohádkami. 
Sledovány byly komunikativní schopnosti, 
správná výslovnost, znalost barev, orientace 
v  prostoru, zrakové vnímání, číselné předsta-
vy i  správné držení tužky apod. Všechny děti 
si zasloužily pochvalu a  několik dárečků jako 
odměnu za velké snažení. Zapsáno bylo 12 dětí 
z Hlohovce a 1 z Lednice: 

Romana Balšínková, Milan Grbavčic, Lubo-
mír Hajda, Anna Hřebačková, Martin Malý, Ro-
man Peš, Emma Stratilová, Antonín Šoška, Adé-
la Švajdová, Zaira Švrčková, Kristýna Šlichtová, 
Eva Tesaříková, Veronika Vachůtová

Na všechny nové prvňáčky se budeme těšit 
na slavnostním zahájení nového školního roku 
v pondělí 4. září 2017. 

Jak můžete pomoci svému dítěti stát se spo-

kojeným školákem? Přinášíme několik rad:

• Věnujte dítěti soustředěnou pozornost, při 
rozhovoru s ním se nezabývejte jinou čin-
ností, dejte mu najevo zájem, trpělivě mu 
naslouchejte.

• Vyprávějte dítěti a čtěte mu, televize či vi-
deo nenahradí lidské slovo a  osobní kon-
takt.

• Pověřujte dítě drobnými úkoly a domácími 
pracemi, pěstujte tak jeho samostatnost 
a zodpovědnost, rozvíjíte i motoriku.

• Rozvíjejte poznání z oblasti života lidí, zví-
řat i  rostlin, vedle obecné informovanosti 
rozšiřujete i jeho slovní zásobu.

• Vybírejte vhodné hry a činnosti, sami se do 
nich zapojte, Vaše účast posiluje citovou 
zralost dítěte.

• Upevňujte prostorovou orientaci a  pojmy 
„nahoře, dole, vlevo, vpravo, vpřed, za“, vý-
razně to ovlivňuje základy psaní, čtení a po-
čítání.

• Dbejte na vhodné pohybové aktivity 
a zdravé stravování.

• Trénujte změny denního režimu souvise-
jící se školní docházkou -  ranní vstávání, 
odbourávání odpoledního spaní, čas pravi-
delného ukládání k večernímu  spánku, při-
pravujte dítě na to, co ho čeká nového 
v době školní docházky.

• Vytvářejte sociální situace, kdy se dítě učí 
jednat s  jinými lidmi,  uplatňovat základní 

Do základní školy bylo zapsáno 13 nových prvňáčků
společenská pravidla chování, nebát se ko-
munikace ve známém prostředí apod.

Ministerstvo školství vytvořilo doporučující 
materiál Desatero pro rodiče dětí předškolního 
věku. Je určen rodičům dětí, kteří vítají přehled 
základních dovedností, které má dítě mít před 
vstupem do základní školy. Více na http://www.
msmt.cz/vzdelavani/predskolni-vzdelavani/de-
satero-pro-rodice-deti-predskolniho-veku. 

Mgr. Hana Sítková, ředitelka školy
Foto archiv ZŠ

Prohlížení ukázky učebnic a pomůcek pro 1. třídu.

Zápis do 1. ročníku, výběr dárků.Plnění jednoduchých úkolů.

Projektový den, žáci objevují tajemství spirál.Projektové vyučování v ZŠ - Den pokusů a objevů
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Zajímaví  a aktivní lidé žijí také mezi námi
„Ten dělá to a  ten zas tohle, a  všichni 

dohromady uděláme moc… „ slova známé 
písně autorů Ježka, Voskovce a Wericha vy-
povídají o  tom, že každý z nás jistou měrou 
přispívá k  tvoření a  proměnám světa kolem 
nás. Jsou však mezi námi tací, kteří toho ve 
svém volném čase stihnou ještě o něco více 
než ti ostatní. Mají plno nápadů a elánu k je-
jich realizaci, různé koníčky, kterým se dlou-
hodobě věnují a  dosahují v  nich mnohých 
úspěchů. Takoví lidé si zaslouží zmínku na 
stránkách Našej dědiny, třeba v nové rubrice, 
do které bychom mohli psát o Hlohovčanech, 
kteří jsou něčím zajímaví, aktivní a tvořiví a ve 
svém životě udělali také něco, co bylo příno-
sem pro  naši obec. Jedním z nich je František 
Radkovič, hlohovecký rodák, který svůj volný 
čas dokáže vyplnit mnoha různorodými čin-
nostmi.

Pan František Radkovič se narodil 8. 6. 1944 
v Hlohovci, kde žije dodnes. Je ženatý, má dvě 
děti a jednoho vnuka. Od svého mládí je jeho 
velkým koníčkem kynologie, zejména výcvik 
psů -německých ovčáků, kterému se i  nyní 
stále intenzivně věnuje. Absolvoval mnoho 
druhů a stupňů zkoušek z výkonu psa, napří-
klad všestranné, záchranářské, mezinárodní 
i  lavinové zkoušky. Se svými psy startoval na 
přibližně 140-ti závodech a 31-ti mistrovstvích 
ve výkonu v  rámci celé České republiky, Slo-
venska a   Rakouska a  získal několik prvních, 
druhých a  třetích míst. Zúčastnil se také zá-
chranářských akcí při hledání ztracených 
osob v našem kraji a  s jeho psy bylo natoče-
no několik fi lmů, nejznámějšími jsou Indiáni 
z Větrova a seriál Četnické humoresky. Aktiv-
ně působil v  kynologických organizacích na 
okrese Břeclav, v jejichž vedení pracoval až do 
roku 2000. Díky své zálibě se podílí také na vý-
chově nejmladší hlohovecké generace – dětí 
naší základní a mateřské školy, kterým v rámci 
výuky ochrany zdraví a bezpečnosti uspořádal 
několik besed a  různých ukázek, co všechno 
umí pes a jak se k němu chovat. O jeho kyno-
logické činnosti byly vydány články v různých 
novinách a časopisech, kterými přispěl mimo 
jiné také ke zviditelnění naší obce. 

Také v  oblasti kulturního dění v  obci se 
podílel na realizaci mnoha společenských 
a  kulturních akcí. Již v  mládí zorganizoval 
a uskutečnil pravou Benátskou noc na hladi-
ně Hlohoveckého rybníka, která měla velký 
úspěch a  hojnou účast. V  roce 1962 zalo-
žil v  Hlohovci estrádní a  hudební soubor, 
se kterým nacvičil zábavná vystoupení pro 
naši obec i  okolí, soubor účinkoval napří-
klad  v  Pouzdřanech, Bořeticích i  v  Dolních 
Dunajovicích. Osvědčil se také jako scénárista 
a režisér zábavných pořadů. Jistě si všichni pa-
matujeme soutěžně zábavný pořad Hlohovča-
né sami sobě, který pan Radkovič úspěšně zor-
ganizoval a režíroval tři roky po sobě. Do této 
akce bylo zapojeno mnoho účinkujících z řad 
našich občanů a o příjemnou atmosféru se za-
sloužily také místní hospodyňky, které přispě-
ly svými dobrotami k ochutnávce regionálních 
specialit. Důkazem oblíbenosti pořadu byl 

Německý ovčák v akci.

Hlohovčané sami sobě 2009 
Foto 1: František Radkovič s paní Olgou Borovcovou. Foto 2 a 6: „Hlohovecké ženy včera, dnes a zítra“, scénka 
pedagogického sboru ZŠ Hlohovec. Foto 3: Taneční vystoupení žáků ZŠ Hlohovec. Foto 4: Vystoupení kraso-

jezdkyně Martiny Štěpánkové. Foto 5: Poděkování od zástupce ND Brno. Foto archiv redakce

Estrádní soubor.



NAŠA DĚDINA • 2/2017 15

Výcvik psa.

Natáčení seriálu Četnické humoresky.
Program pro žáky základní školy, 

ukázka výcviku psa.

vždy zcela zaplněný kulturní dům a  je nutno 
dodat, že výtěžek z  těchto akcí byl věnován 
místním dětem. 

Pan František Radkovič si zaslouží poděko-
vání nás všech za jeho aktivní činnost a přínos 
pro naši obec. Jménem redakce Našej dědiny 
mu do dalších let přejeme hodně zdraví, ži-
votního elánu a ještě hodně radosti a úspěchů 
v jeho celoživotní zálibě - kynologii.

Přehled aktivit pana Františka Radkoviče 

v datech:

1958 – 1960 Estrádní soubor při odborném 
učilišti v  Olomouci, 3x vystou-
pení

1962 Založení Svazarmu v  Hlohovci, 
motoristický, střelecký a mode-
lářský kroužek

1962 – 1963 Založení estrádního a hudební-
ho souboru v  Hlohovci se 14 – 
17 členy

1963  Zorganizoval Benátskou noc na 
vodě za účasti dvou kapel, účast 
asi 500 lidí

1963-1965 Založení estrádního souboru 
v  Chomutově při výkonu zá-
kladní vojenské služby

1972  Založení a  vybudování kynolo-
gické organizace ve Valticích, 
kterou vedl do r. 2000 

 Založení Okresní rady kynologie 
v Břeclavi, kterou vedl do r. 1993

1972 – 2015 se svými psy složil 88 druhů 
a stupňů zkoušek z výkonu psa, 
absolvoval 140 závodů, 31 mis-
trovství. Zorganizoval 200 ma-
lých i velkých akcí v rámci kyno-
logie, natočil 6 televizních relací, 
3 rozhlasové relace. Televizní fi l-
my: 

 Indiáni z Větrova
 Na konári
 Četnické humoresky
 Taťka
 Útěk z Budína
 Cesta do Vídně a zpět
1988 Zorganizoval záchranářskou 

akci po zemětřesení v Jerevanu, 
po 3 dnech na letišti byla akce 
bohužel zrušena

 Účast na 5 dalších záchranář-
ských akcích při hledání ztrace-
ných osob v  rámci Jihomorav-
ského kraje

 „U Kuperku“ nalezl se svým 
psem tělo mrtvé studentky ve 
stohu slámy

1989 koncem listopadu inicioval 
a společně s panem Štěpánkem 
a panem Michalicou založil Ob-
čanské fórum v Hlohovci

1991 byl spoluzakladatelem Morav-
sko-Slezského kynologického 
svazu

1991 Iniciátor a  spoluzakladatel Sva-
zu záchranných brigád kynolo-
gie ČR

 Zorganizoval společné cvičení 
záchranných psů ČR a Švýcarska 
v Ženevě, o  rok později cvičení 
na Třebíčsku

2009 – 2011 Zorganizoval 3x soutěžně zá-
bavný pořad Hlohovčané sami 
sobě v KD v Hlohovci

Vážení čtenáři, Vaše náměty na další zají-
mavé, aktivní a  tvůrčí, byť zdánlivě obyčejné 
spoluobčany naší obce jsou vítány. 

Rubriku připravila Hana Sítková
Foto: Frantiček Radkovič

Pan František Radkovič ve spolupráci 
s Kulturní komisí Zastupitelstva obce Hlohovec  připravuje 

další společenskou akci s názvem 

Setkání hlohoveckých muzikantů.
Akce se uskuteční  18. listopadu 2017 v KD v Hlohovci. 

V době od 13.00 do 14.00 hodin proběhne výstava výrobků žáků místní ZŠ a MŠ, od 14.00 hodin 
pak můžete zhlédnout jednotlivá hudební vystoupení. 
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Jak se vám žije v Hlohovci?
V této rubrice se postupně zaměřujeme 

na skupinu lidí, kteří v Hlohovci vždy neby-
dleli, někteří se sem přiženili či přivdaly, jiní 
se přistěhovali z  jiných důvodů, šli za prací 
či lepším životním prostředím. Jak vidí nás 
„domorodce“ a  jak se jim líbí v  obci? To se 
pokusíme zjistit prostřednictvím otázek, na 
které tentokrát odpovídali manželé  Mar-
tin a  Alena (rozená Dvořáková) Šutorovi  
z domu číslo 34 na ulici Dědina.

Jak jste se ocitli v Hlohovci?

Opravujeme si tu domek po prarodičích. 
Manžel pochází ze Slovenska – ze Zázrivé – 
z hor a já jsem z Břeclavi. Oba jsme věděli, že 
nechceme zůstat ve městě, navíc pro výcho-
vu dětí je podle nás vesnice mnohem lepší. 
Také tu mám rodinné vazby,  takže Hlohovec 
byl jasná volba a moc jsme se sem těšili.

Byla pro vás velká změna přestěhovat 

se do naší obce?

Stěhování z  města na vesnici nebo na-
opak je vždycky velká změna, to už jsme si 

párkrát zkusili. Tentokrát to bylo ještě jiné 
v  tom, že jsme věděli, že tady už bychom 
chtěli zůstat.  Já jsem sem s rodiči jezdila už 
od dětství, takže pro mě to bylo prostředí 
známé, ale manžel pochází úplně z  jiných 
krajů – hory, zima, sníh – a přiznává, že toto 
mu tu docela chybí.

Překvapilo vás něco na naší obci nebo 

jejích občanech v  prvních měsících po 

přestěhování?

Manžela jako Slováka velmi nadchnul 
fakt, že se tu moc nepoužívá „ř“. 

Velmi mile nás překvapila vstřícnost 
místních obyvatel – sousedů a lidí z našeho 
okolí, kteří nám buď osobně pomáhali (se 
stavbou domu, administativní věci, ale i ori-
entace v místních poměrech) nebo vždycky 
aspoň poradili, na koho se obrátit.

Další věc, která se nám tu od začátku líbí 
je kulturní život v obci (hody, košty a jiné zá-
bavy, divadlo)a rozmanitost dodržovaných 
tradic (stavění máje, kroje, zpívání, pozvání 
do sklepa).

Hlohovec je krásná a  udržovaná obec 
a žije se tu velmi příjemně.

Jak vás přijali místní občané?

O Hlohovských se vždycky říkalo, že jsou 
to tvrdé povahy a mezi sebe těžko někoho 
pustí, ale myslím si, že pokud to tak bylo, tak 
je to už historie. Dnešní „Lohovčani“ jsou po-
dle naší zkušenosti veselí a srdeční  lidé. Žije 
se nám tu skvěle a je to určitě i díky přístupu 
místních.

Myslíte si, že máme my „Hlohovčané“ 

nějaké rezervy v tom, jak přijímámenové 

občany? Co by šlo změnit?

My bychom na Hlohovci a  jeho obyva-
telích neměnili vůbec nic. No, vlastně, man-
žel by bral nějaké ty hory kolem, kdyby to 
šlo  

Děkujeme manželům Šutorovým za je-
jich odpovědi a přejeme hodně dalších spo-
kojených let prožitých v Hlohovci.

Stránku připravila Hana Sítková

Vzpomínka na hlohoveckého básníka - pana Josefa Vaškoviče
Odešel nám občan

Cyril Michalica

Odešel nám vzácný občan
jménem Josef Vaškovič,

v básních on nám odkaz nechal, 
v písních řekl ještě víc.

Hned druhý den v novém roce
hrana jemu zvonila, 

dvoutisícím sedmnáctém
odbyla mu hodina.

Byl on sice optimista,
nemoc však ho schvátila,

zarmoucená je rodina
a s ní celá dědina.

Kamarádi zarmoucení
budou často vzpomínat,

to vínečko hlohovecké
nebudou s ním popíjat.

Zbyla po něm Hrozénků květ, 
kniha jeho básniček.

Muzikanti k tanci hrají
mnohé z jeho písniček.

Neumírá, kdo zanechá
odkaz svého snažení,

oživí se všem on vždycky
v jeho básních při čtení.

Ze sportu

TJ Sokol Hlohovec - aktuální výsledky fotbalových soutěží

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body
1 Valtice 19 14 3 2 42:15 45
2 Velké Bílovice 19 14 2 3 69:28 44
3 Lednice B 19 12 4 3 50:34 40
4 Kostice 19 11 3 5 54:34 36
5 Velké Němčice 19 9 2 8 37:35 29
6 Přibice 19 8 3 8 23:33 27
7 Hustopeče 19 6 5 8 33:36 23
8 Hlohovec 19 7 2 10 30:46 23
9 Tvrdonice 19 6 4 9 30:36 22
10 Březí 19 6 4 9 34:48 22
11 Hrušky 19 5 4 10 38:42 19
12 Moravská Nová Ves 19 5 4 10 24:36 19
13 Zaječí 19 5 4 10 31:53 19
14 Uherčice 19 2 2 15 22:41 8 Naděje hlohoveckého fotbalu. Foto L. Balšínková.
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Velká cena Hlohovce 2017 
přilákala mnoho příznivců cyklistiky

První závod silniční sezony na českém 
území, kterým bylo Trofeo Cinelli - Vel-
ká cena Hlohovce, proběhl v  naší obci na 
samém konci měsíce března, v  sobotu 
25. 3. 2017. Trať závodu tvořil okruh Hloho-
vec – Valtice – Lednice – Hlohovec o  délce 
8 km a stoupáním 60 m na jednom okruhu. 
Dnes již tradiční závod navštívilo na 300 di-
váků a tato hojná účast publika potěšila jak 
závodníky, tak samotné organizátory. Hlav-
ním pořadatelem závodu byl Sportcomplex 
z.s. a na organizaci této akce se podílela také 
obec Hlohovec. 

Po dopoledním programu, kdy jsme na 
závodní trati mohli spatřit veterány, hobí-
ky a  ženy, se na start postavily tři hlavní 
kategorie - junioři, U23 a  muži Elite. Start 
letošního závodu byl ve 13 hodin, v násle-
dujícím pořadí: Nejdříve se na trať vydali 
junioři, čtyři minuty po nich závodníci U23 
a  o další minutu později elitní kategorie. 
Závod byl vypsán na 13 okruhů po 8 kilo-
metrech, celkem tedy na 104 kilometry.

Vítězem hlavního závodu Velké ceny 
Hlohovce se stal Josef Černý z  týmu Elkov 
Author. Ve spurtu dvojice uprchlíků po-
razil Matěje Zahálku (SKC Tufo Prostějov), 
na třetím místě přivedl peloton do cílové 
pásky polský jezdec Eryk Laton (Hurom). 
Po několika letech se tedy vítězství vrátilo 
do českých rukou. Nejlepším závodníkem 
kategorie U23 byl Dominik Neuman z  To-
pforex Lapierre a  nejlepším juniorem To-
máš Bárta z  SKC Tufo Prostějov. Všechny 
tři hlavní kategorie vyhráli čeští cyklisté. 
Výsledky všech kategorií najdete na strán-
kách championchip.cz.

Hana Sítková
Foto: Jan Brychta

Předání cen se účastnil také Ing. Jaroslav Hajda.
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V této rubrice chceme našim občanům postupně představit místní podniky, restaurace či penziony. Do tohoto čísla zařazujeme ubytování 
rodiny Navrátilovy, které se postupně rozšiřuje v závislosti na stoupající poptávce turistů.

Ubytování U Navrátilů

Představujeme místní soukromé firmy

Jak to všechno začalo? Již v  roce 1998 
jsme započali s naší ubytovací činností, a  to 
v opuštěném domě po rodičích č. p. 71. Jezdi-
lo tam převážně široké příbuzenstvo a jejich 
známí. Zájem o možnost ubytování stále ros-
tl a v té době se zrodila myšlenka o rozšíření 
ubytovacích kapacit. V  roce 2002 se začalo 
s budováním nástavby k domu č.p. 71 o  ro-
dinné apartmány, vznikly 2 v  plné vybave-
nosti. Za krásou této oblasti přijíždělo stále 
více návštěvníků a naše dosavadní ubytovací 
kapacity ani z  části neuspokojily poptávku 
potencionálních návštěvníků. Na podzim 
roku 2008 byl položen první kámen penzi-
onu v nejkrásnější vinařské části Za Humna-
ma s  malebným kouzlem okolních sklípků. 
Vše bylo budováno svépomocí, zapojila se 
celá rodina. Za největší chloubu penzionu 
lze považovat zděnou rotundu s  přilehlými 
sklepy z  pálených cihel vystavenou přímo 

pod svahem. Penzion obklopuje slunná tera-
sa s bazénem, kolem níž se lemuje malebný 
vinohrad a ovocný sad. Návštěvníci zde mají 
možnost aktivního odpočinku v klidném pro-
středí s možností ochutnávky vín v okolních 
sklípcích.

Před pěti lety jsme se odstěhovali do bý-
valé rybářské bašty k rybníku Nesyt a naskyt-
la se nám možnost odkoupení areálu přilehlé 
drůbežárny, kterou jsme začali využívat pro 
chov drobných domácích zvířat. Mnoho zná-
mých nás nabádalo, ať v areálu zařídíme mož-
nost ubytování a tato myšlenka se nás chytla. 
Podařilo se nám i zde svépomocí vybudovat 
ubytovací prostory, konkrétně 4  apartmány 
a  rychlé občerstvení (bufet), které je možné 
navštívit od dubna letošního roku. Toto ob-
čerstvení bude otevřeno mimo hlavní sezo-
nu vždy o víkendu a o letních prázdninách po 
celý týden s  možností speciálních víkendo-

vých akcí. Občané Hlohovce jsou zde srdečně 
vítáni, např. na studené pivečko, které přijde 
vhod po každé cyklistické projížďce po okolí. 
Dále zde mají občané možnost, po domluvě 
s námi, v prostorách bufetu pořádat rodinné 
oslavy a obdobné akce.  I děti si zde přijdou 
na své, kromě výběhu s  domácími zvířaty 
mají děti (i dospělí) možnost navštívit přímo 
v  prostorách bufetu tzv. loveckou místnost, 
kde jsou vystaveny lovecké trofeje, vycpa-
niny lesních zvířat, ale i  ryb a  ptáků žijících 
v  našich podmínkách. Dětské hřiště se na-
chází hned vedle venkovního posezení. Dále 
lze zmínit, že již několikrát děti z místní školy 
i okolních školek zavítaly na farmu Nesyt na 
exkurzi, kdy měly možnost blíže poznat život 
na farmě, přijít do kontaktu s živými zvířaty, 
zavést tak interaktivní formu výuky a  strávit 
den v přírodě.

Text a foto rodina Navrátilova

Bufet Nesyt.

Pohled na terasu.

Rotunda u penzionu.

Apartmány.

Penzion.

Pokoj v penzionu.
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Jízdní řády
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Jízdní řády
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Věnováno našim maminkám 

O blízkosti srdcí

Den matek je krásným svátkem, který oslavuje matku a mateřství. 
Slaví se v různé dny na mnoha místech po celém světě a vychází z růz-
ných tradic, např. jinak ve Velké Británii (čtvrtou postní neděli), jinak 
v arabských zemích (21. březen) a mnoho dalších. V tento den dávají 
děti svým maminkám drobné dárky, většinou vlastnoručně vyrobené. 
Obdobné svátky po celém světě existovaly už dávno v historii, např. ve 
starověkém Řecku se slavil svátek plodnosti, spojený s uctíváním po-
hanské bohyně Rhey  -Kybelé, matky bohů.

Myšlenka mezinárodních a pravidelných oslav tohoto svátku vznik-
la roku 1907 na počest Anny Reeves Jarvisové, která bojovala za práva 
matek. O pět let později vyhlásil tehdejší prezident USA Woodrow Wil-
son první ofi ciální oslavu Dne matek, konající se druhou květnovou 
neděli.

Proč na sebe křičíme? Podle jednoho pří-
běhu se starý mudrc zeptal svých svěřenců:

„Proč na sebe lidé křičí, když jsou rozzlo-
bení?“

 Lidé se zamysleli a odvětili: „Ztrácíme klid,“ 
řekl jeden, „a proto křičíme.“

„Ale proč křičíš, když druhý člověk stojí ve-
dle tebe?“ zeptal se stařec. „Není možné s ním 
mluvit potichu? Proč na druhého člověka kři-
číš, když se zlobíš?“

Lidé mu dali různé odpovědi, ale ani jedna 
z nich mudrce neuspokojila.

V Česku se slaví podle amerického vzoru rovněž druhou květnovou 
neděli. V Československu se začal slavit tento svátek v roce 1923. Jeho 
propagátorkou byla Alice Masaryková. Po druhé světové válce byl po-
stupně zatlačován do pozadí oslavami Mezinárodního dne žen (slavené-
ho vždy 8. března), ale i přesto se dál v některých rodinách připomínal. 
Po roce 1989 se opět začal slavit veřejně. MDŽ se ale zachovává také, po-
dobně, jako v jiných zemích. V některých zemích se oba svátky sloučily. 
Tento den doplňuje Den otců, který se slaví vždy třetí neděli v červnu.

Letošní Den matek vychází na neděli 14. května. Jménem redakce 
Našej dědiny přejeme všem hlohoveckým maminkám k jejich svátku 
všechno nejlepší a  hodně radosti, úsměvů a  lásky při výchově jejich 
dětí. 

Zdroj: https://cs.wikipedia.org/wiki/Den_matek

Nakonec jim vysvětlil: „Když jsou dva 
lidé rozzlobení, jejich srdce se od sebe velmi 
vzdálí. A tak se snaží tuto vzdálenost překonat 
a křičí, aby se vzájemně slyšeli. Čím více se zlo-
bíte, o to víc na sebe musíte křičet, abyste se 
navzdory velké vzdálenosti slyšeli.“ 

Potom se mudrc zeptal: „Co se stane, když 
se do sebe dva zamilují? Nekřičí, ale mluví 
spolu mírně. Proč? Jejich srdce jsou si blízká. 
Vzdálenost mezi nimi je nepatrná.“

A moudrý muž pokračoval: „Když se zami-
lují ještě více, co se stane? Nemluví, jen šeptají, 

protože láska je k  sobě ještě přiblížila. A  po-
tom už ani nemusí šeptat, pouze se na sebe 
dívají. Tak blízko jsou si dva lidé, když se milují.“

Pak dodal: „Když se hádáte, nedovolte, 
aby se vaše srdce od sebe vzdálila, neproná-
šejte slova, která vás ještě více vzdálí. Jinak 
jednou nastane chvíle, kdy vzdálenost mezi 
vámi bude tak velká, že k sobě nenajdete ces-
tu zpět.“

Ukázka z knihy Vlídné příběhy
Zdroj: Internet, www.kna.cz/ctenarsky-koutek, 

Stránku připravila Hana Sítková

Moje maminka je menší postavy, má hnědé oči, tmavé vlasy a  moc 
milý obličej, který mě každé ráno budí slovy: ,,Zlatíčko, vstávej,“ a já jsem 
rád, že je to právě maminka, koho můžu ráno spatřit jako první a na koho 
se můžu pousmát. Maminka je pro mě i velmi dobrá kamarádka, která je 
mi vždy nablízku, když mám z něčeho špatný pocit, když něco nevím 

nebo když mě něco bolí. Vždy je to právě maminka, kdo mi pomů-
že, poradí a bolístky zahojí. Někdy léčí třeba jenom slovy. Jako 

pro každého, tak i  pro mě je moje maminka tou nejlepší 
maminkou na světě a jsem moc rád, že ji mám a moc 

si jí vážím pro to, jaká je a jak i ona má ráda nás. 
Takto vidím moji maminku svýma oči-

ma. Mami, mám tě rád!

Pavel Knézlík, 
3. třída

Moje maminka

“Matčina láska k dítěti se nepodobá ničemu jinému na světě. Nezná zákon ani slitování, pronásleduje a drtí všech-

no, co jí stojí v cestě.”
Agatha Christie, anglická spisovatelka
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Oděv slovanských žen a jeho význam pro harmonii rodiny

Z ateliéru Vladimíra Znamenáka

Být dobrou matkou, mít šťastnou a zdravou rodinu a smysluplnou 
práci – nejen to je přáním ženy dnešní doby. Každá žena chce také dob-
ře vypadat, ráda se pěkně obléká a pečuje o svůj zevnějšek. Možná vás 
bude zajímat, jak tomu bylo u našich předků - Slovanů, proto přinášíme 
článek Věry Ovečkové, která se zabývá zkoumáním historických prame-
nů a předává nám informace o životě slovanských národů.

„Žena přirozeně přijímá energii Země a Kosmu a s pomocí svého 
srdce ji transformuje a předává svým blízkým v rodině. Pokud je ener-
getická rovnováha mezi ženou a mužem, členové rodiny se těší pevné-
mu zdraví. Ženě v příjmu energie a její přeměně pomáhal oděv zvaný 
sarafán, který je původně slovanský. Samo slovo znamená: sjednocení 
tvůrčích energií Země a světelných energií Vesmíru v naší šlechetnos-
ti a hrdosti. Toto oblečení je určené pro energetický systém slovanské 
ženy. Sukně tvarově připomínala zvon a tělo ženy srdce zvonu. Každá 
žena oděná v sarafán (pozn. jedná se o šaty buď s ramínky, nebo ru-
kávy přepásané v úrovni hrudníku.) vydávala zvuk, který ladil se zvuky 
přírody, a dohromady ženy v obci tvořily nádhernou symfonii. Příroda 
díky tomu ožívala, děti byly zdravé, muži spokojení. Vše bylo připraveno 
pro další život – prodloužení rodu. U Slovanů byla vždy používána jako 
základní barva bílá. Bílý svit harmonizuje všechny energie v těle. Bylo 
důležité, aby energie mohly tělem volně proudit od spodních čaker 
vzhůru. Pokud byl narušen vstup energií do spodní čakry, mělo to vliv 
na celý systém, včetně čaker na hlavě. Narušilo se intuitivní vnímání 
a další schopnosti a možnosti člověka.

Zároveň je velmi důležitý i materiál, z něhož je oděv vyroben. Pro 
nás je nejvhodnější len, protože má vyrovnané chladivé a hřejivé pů-
sobení. V létě chladí, v zimě hřeje. Nedochází tedy k podchlazení nebo 
přehřátí organismu. Rovněž je vhodné konopí. Za posledních padesát 
let dokázal systém zničit a zavřít v naší zemi snad všechny textilky zpra-
covávající len pro domácí trh. Na polích tuto jemně modře kvetoucí 

Možná by se všem, kteří znají práci hlo-
hoveckého výtvarného pedagoga Vladi-
míra Znamenáka, mohlo zdát, že se nějak 
zprávy z jeho ateliéru vytratily. Svým způ-
sobem je to pravda. Opravdu se nějak stáhl 
do ústraní, snad vlivem nemoci, která ho 
v poslední době trápí. Přesto se jeho úspě-
chy výtvarné i pedagogické nijak nezmen-
šily. Jeden z největších mu v poslední době 
přinesl a přináší Václav Šebesta z Charvát-
ské Nové Vsi.

Vašek přičiněním svého učitele obeslal 
v roce 2016 „16th Internacional Bienale of 
Small Graphics and Exlibris“ v Polsku, kon-
krétně v Ostrówu Wielkopolskim a v obrov-
ské mezinárodní kon-
kurenci uspěl. Vlastně 
způsobil na výstavě 
velký rozruch. Proč? 
Představte si čtrnácti-
letého kluka po boku 
dospělých renomova-
ných grafi ků celého 
světa. Když to vez-
meme podle abece-
dy, tak od Argentiny, 
Austrálie, celé Evropy, 
přes Kanadu, Japon-
sko, Jižní Afriku až po 
Turecko a Thajsko. 
Prostě bomba. Pak se 
nedivte, že z Polska 

rostlinku už také těžko uvidíte. Zato se k nám houfně dováží bavlna, 
která jako materiál je pro své vlastnosti určena jižnějším národům. Sa-
mostatnou kapitolou jsou hojně rozšířená umělá vlákna, která člově-
ku škodí, protože jejich energie působí na proudění krve v těle, jež se 
špatně vrací vzhůru k srdci.

Naši předkové nám předali formu oděvu, která je pro nás nejvhod-
nější, materiály, které vyhovují našemu energetickému systému. Předali 
nám i živý metrický systém, založený na „živých mírách“ každého jednot-
livce – píď, palec, loket atd. Míra se brala každému zvlášť a oděv odpo-
vídal velikostí jedinci. Např. loket měl tedy tolik velikostí, kolik bylo lidí. 
Takto ušitý oděv, který žena šila a vyšívala sobě, svému muži i dětem a 
do něhož vkládala svoji energii, se stával druhou „kůží“ pro svého nosi-
tele. Chránil jej a přijímal všechny potřebné energie. Oděv dnešní, šitý 
podle mrtvých standardizovaných měr a velikostí, nás ochuzuje. Místo 
ochrany se stává kanálem pro energii, kterou posílá do místa vzniku, 
tedy často do ciziny, a my se cítíme vyčerpaní a unavení. Kolik žen by 
dnes dokázalo ušít a vyšít oděv pro svého partnera, aby jej obdarovalo 
svojí ochranou, silou a umem? Kolik mužů by dnes nosilo tradiční oděv 
ušitý pro něj jeho vlastní ženou, který by jim přinesl ochranu a sílu? Ko-
lik žen by bylo ochotno opustit svoji práci a s hrdostí se starat pouze o 
svoji rodinu? Kolik mužů by si opravdu vážilo toho, co pro ně jejich žena 
doma vytváří, a dokázalo by s hrdostí zabezpečit rodinu?

Žena dokázala v oděvu šitém podle její míry, ze správného čistého 
přírodního materiálu, případně zdobeném ornamenty, které zvyšovaly 
jeho energetický potenciál a také ženu chránily, přijmout velké množ-
ství energie. Této energie by pro ni samotnou bylo příliš mnoho, proto 
jí obdarovávala své okolí a činila tak šťastnými, spokojenými a zdravými 
všechny členy své rodiny. Rodina žila v rovnováze, radosti a souladu.“

Autor textu: Věra Ovečková
Více zde: http://www.veraoveckova.cz/news/vyznam-odevu/

přichází od sběratelů a milovníků exlibris je-
den dopis za druhým.

To však není všechno. V minulém roce se 
dostal na studia v Praze na Střední umělec-
koprůmyslové škole grafi cké Václava Hollara 
a je tam od počátku velmi úspěšný. Často od 
svých profesorů slýchá: „Když to budete mít 
jako pan Šebesta, máte jedničku.“ Pro pana 
Znamenáka nic nového. Stejné úspěchy tu 
sklízeli i jeho předcházející žáci: Ladislav Šin-
govský z Českého Těšína i Kristýna Košutová 
ze Sedlece u Mikulova.

A to není všechno. Již dnes předpovídá 
stejnou budoucnost svým dvěma malým 
žáčkům, Nikol Kepertové a Štěpánu Fríbovi, 

opět oba z Charvatské. Vždyť o jejich pra-
cích se organizátorka mezinárodní soutěže 
Krásná jako kvítka, ředitelka ZŠ a kurátorka 
výstavy,  Mgr. Jiřina Sivá, která byla také jed-
nou z vystavovatelů svých děl v naší základní 
škole, v mailu zaslaném panu Znamenákovi 
vyjádřila takto: „Porota je 10. 5., už se na ni 
vše připravuje. Musím zjistit, kolik je obráz-
ků a jaké země zaslaly, je to vždycky napětí, 
zda bude dost zajímavých prací. Děkuji za ty 
Vaše. Čarodějnice jsou velmi poetické, jedna 
dokonce odvážná, a ten vlak má velkou sílu, 
moc se mi líbí.“

Autorem toho vlaku je právě Štěpán Fríb.
 Mgr. Hana Sítková

Štěpán Fríb, Vlak Nikol Keprtová, Vánoční motiv
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Blahopřejeme
Jménem všech spoluobčanů si dovo-
lujeme blahopřát všem jubilantům, 
kteří svá životní jubilea oslavili letos 
v lednu, únoru a březnu. 

Vítáme mezi námi
V březnu se narodila Isabell Fučíková (ulice Hlavní) rodičům 
Marii Pewnerové a Luboru Fučíkovi.

Vítání nových občánků
Kulturní komise Zastupitelstva obce Hlohovec připravuje 
další slavnost Vítání občánků, která se uskuteční 4. června 
2017 pro děti narozené od května 2016 do dubna 2017. Zá-
jemci z řad zákonných zástupců dětí mají možnost přihlásit 
se u  Jitky Lípové do poloviny května. Upřesnění začátku 
obřadu bude rodičům dětí oznámeno pozvánkou 14 dní 
předem.

Opustili naše řady

Se smutkem jsme se rozloučili s našimi spoluobčany.

Pan Jan Radkovič zemřel dne 23. 1. 2017 ve věku nedožitých 80 let. 
Pan Jan Vlk zemřel dne 12. 4. 2017 ve věku 62 let.
Pan Jan Radkovič zemřel dne 1. 5. 2017 ve věku nedožitých 62 let.

Jménem redakce vyjadřujeme všem pozůstalým upřímnou soustrast.

Leden
Wunschová Marie   86 let
Hluchá Marie  87 let
Garčicová Anna             60 let
Šenková Terezie 90 let
Haarová Naděžda 86 let
Vlková Emília   70 let
Girič Jan   70 let

Únor 
Štěpánková Ludmila 89 let
Garčic Jan  60 let
Dědičová Alena  60 let
Zoubková Anna  84 let
Grbavčicová Božena 70 let
 
Březen 
Pekárková Marta  70 let
Dvořáčková Františka 81 let
Pekárková Kateřina  70 let
Klimovičová Růžena 80 let
Bartolčicová Marie  91 let
Drobilič Jan 60 let
Hluchá Věra  60 let
Kohout Ladislav 70 let

Manželský svazek, kterým muž a  žena mezi sebou vytvá-

řejí nejvnitřnější společenství celého života, zaměřené svou 

přirozenou povahou na prospěch manželů a na zplození a vý-

chovu dětí, je mezi pokřtěnými povýšen Ježíšem Kristem na 

svátost.

Svátost manželství je trvalým svazkem dvou lidí, muže a ženy. 
Tuto svátost si snoubenci udělují navzájem celoživotním slibem 
úcty, lásky a věrnosti před biskupem, knězem či jáhnem a dalšími 
dvěma svědky. Svátost manželství je nerozlučitelné až do smrti 
jednoho z partnerů. Teprve v případě vdovství může druhá strana 
znovu uzavřít svátostné manželství.

Uzavření sňatku v kostele, před církví a před Bohem, není jen 
krásným obřadem, ale i křesťanskou svátostí. Zároveň jde o úkon, 
který má právní dopady a je vázán právními přepisy, z tohoto dů-
vodu je nutné splnit několik podmínek. Informace, co bude zapo-
třebí a jak postupovat, pokud chcete uzavřít církevní sňatek v naší 
farnosti naleznete zde:
1. Církevní sňatek je možné uzavřít, je-li alespoň jeden ze snouben-

ců pokřtěný katolík. 
2. Církevní sňatek je možné uzavřít, jsou-li oba snoubenci svobodní. 

Je-li jeden (nebo oba) ze snoubenců rozvedený, je nutná schůzka 
s  farářem, kde se rozhodne, zda podle církevního práva existuje 
možnost uzavřít nový sňatek.   

- Termín sňatku si vyberou snoubenci dle vlastního uvážení. Cír-
kevní sňatek se neuzavírá v době adventní, postní a ve velikonoč-

Svátost manželství

Farní okénko

ním týdnu. Nenechávejte si tisknout svatební oznámení dříve, než 
budete mít potvrzený termín sňatku farním úřadem!   

- Dokumenty nutné k uzavření sňatku nesmí být starší, než 3 měsíce 
od termínu svatby.   

- Na první setkáni s  knězem se snoubenci dohodnou telefonicky 
(tel: 605 585 490) a vezmou si následující doklady:   
a) „Potvrzení o křtu“ ne starší než 3 měsíce. (Vydá farář farnosti, 

kde byli pokřtěni).  
b) Vyplněný formulář „Formulář pro zápis do matriky“, (tento je 

ke stažení na stránkách farnostihttp://farnostvaltice8.web-
node.cz/svatba/). V  případě, že příprava před sňatkem bude 
vykonaná v místě kanonického bydliště, je nutné též Potvrzení 
o  vykonané přípravě a  Licence od tamního faráře. Licence=-
 dovolení od tamního faráře, že je možné uzavřít sňatek v jiné 
farnosti.Na farnosti, kde budou oddáni vyplní formulář „Pro-
tokol o uzavření manželství“. 

c) Ke sňatku musí mít dva svědky. Tito nemusí být pokřtění. 
d) Pokud se jedná o  sňatek s  cizincem, je třeba k  samotnému 

obřadu přítomnost úředně uznaného tlumočníka (s kulatým 
razítkem). Neplatí pro občany Slovenska. 

e) Na státní matrice, v místě, kde budou oddáni, si snoubenci vy-
řídí „Osvědčení“ a dodají je v jednom originále na faru, kde bu-
dou oddáni.  Po svatbě je třeba vyzvednout na státní matrice 
„Oddací list“.   

 p. farář Karel Janoušek a Iva Vlašicová



* Čtvrtletník NAŠA DĚDINA * Periodický tisk územního samosprávného celku. Číslo 2/2017 * Vydavatel:  Obec Hlohovec, IČO: 00283151 *
* Adresa redakce: Hlavní 75, 691 43 Hlohovec * Registrováno Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem MK ČR E 11773 *

* Šéfredaktor:  Mgr. Hana Sítková * Za obsah článků odpovídá vydavatel. * Nevyžádané rukopisy redakce nevrací *
* Uzávěrka dalšího čísla: 15/7/2017 * Vyšlo v květnu  2017 nákladem 520 ks. Tisk a grafi cké zpracování: Tiskárna Brázda - www.TiskarnaBrazda.cz *

 * Rozšiřuje obec Hlohovec * Ročník: XIX. *

Fotogalerie kulturních a jiných akcí

MŠ - jarní vycházka do Staré hory. Foto archiv MŠ.

Fašank 2017, průvod chasy. Foto archiv redakce.

Výstava vín v KD, ochutnávka vzorků. Foto archiv redakce.

Tvoření s rodiči dětí MŠ. Foto archiv MŠ.

Karneval ZŠ Hlohovec, únor 2017. Foto archiv ZŠ.

Velikonoční pásmo souboru Lohovecké děti. Foto E. Chládková.


